

Saygıdeğer okurlar,

bilig'in 95. sayısını sizlere ulaştırmanın mutluluğunu yaşıyoruz. Bu sayıda edebiyattan felsefeye, tarihten arkeolojiye, iktisattan uluslararası ilişkilere sosyal bilimlerin farklı alanlarında Türk dünyasının birikimini yansıtan 10 özgün makaleyi istifadenize sunmaktayız. Konuların zenginliği yanında yazar çeşitliliği de dikkate alındığında *bilig*'in Türk dünyası sosyal bilimler dergisi olma iddiasını karşılayan bir yayın olduğu görülmektedir.

Bu sayı hazırlanırken, çok sayıda makale yayınlamak yerine az sayıda niteliği yüksek makaleler seçilmesine dikkat edilmiştir. 1996 yılında yayınlanmaya ve 2008 yılından itibaren SSCİ'de taranmaya başlayan *bilig*'in kalitesinin ve etki gücünün daha da artırılması için makalelerde nicelikten çok niteliğe önem verilmektedir. Zira, Türk rönesansının öncülerinden Hoca Ahmet Yesevi'nin adını taşıyan ve Türkiye ile Kazakistan arasındaki dostluğun sembolü olan üniversitemizin kartviziti niteliğindeki dergimizin konumunu yükseltmek bunu zorunlu kılmaktadır.

Bildiği üzere Mütevelli Heyet Başkanlığı Ankara'da bulunan Ahmet Yesevi Üniversitesinin ana yerleşkesi Kazakistan'ın Türkistan şehrinde. Türk dünyasının manevi başkenti ilan edilen Türkistan, 2018 yılında eyalet merkezine dönüştürülmüştür. Hummalı bir şekilde yeni yapıların inşa edildiği, adeta şantiyeye dönüşen Türkistan'da hali hazırda uluslararası havalimanı ve pek çok kültür-sanat kompleksinin açılışı gerçekleştirilmiştir. Kazakistan'ın bağımsızlığını kazanılmasından itibaren Türkistan'ın kalkındırılması ve gelişimine büyük önem veren Türk dünyasının aksakalı Nursultan Nazarbayev, modern Türkistan'ın da mimarıdır. Nazarbayev'in ifade ettiği gibi, Türkistan'daki yeniden yapılanma sürecinde 1992 yılında Hazret Sultan'ın adını taşıyan Uluslararası Türk-Kazak üniversitesinin kurulması bir dönüm noktası teşkil etmiştir.

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan 2015 yılında cumhurbaşkanı olarak Kazakistan'a yaptığı ilk ziyarete Türkistan'dan başlamış ve Ahmet Yesevi Üniversitesinin onursal profesörü unvanını almıştır. Cumhurbaşkanı Erdoğan, Ahmet Yesevi Üniversitesinde yaptığı konuşmada, üniversitenin hem taşıdığı isim hem de bulunduğu coğrafya nedeniyle herhangi bir yüksek öğretim kurumu olarak kalmaması gerektiğini vurgulamıştır. Bu ideal doğrultusunda Ahmet Yesevi Üniversitesi fiziki alt yapısı, nitelikli ve öncü eğitim kadrosu, mezun öğrencileri, toplumla bütünleşik eğitim programları, dışa açık ve rekabetçi yönetim anlayışıyla Türkistan'ın dönüşümünde lokomotif vazifesi görmüştür.

Çeyrek asırı aşan eğitim-öğretim-araştırma faaliyetleriyle Ahmet Yesevi Üniversitesi Türkistan'daki yeniden yapılanmaya temel teşkil etmiştir. Mütevelli Heyet Başkanı Prof. Dr. Muhitin Şimşek, son üç yılda hızlanan alt yapı ve kalkınma hamlesini göz önünde bulundurarak, üniversitenin önümüzdeki dönemde de üzerine düşen sorumlulukları yerine getireceğini, fiziki ve teknolojik altyapısıyla Kazakistan'ın en modern üniversitesi olma yolunda ilerleyeceğini ifade etmiştir. Sosyal bilimler alanında Türk dünyasının evrensel niteliği en güçlü olan bilimsel platformu niteliğindeki *bilig* de, Yesevi ailesinin bir üyesi olarak bu kutsal çabalara katkıda bulunmaya devam edecektir.

Ahmet Yesevi Üniversitesi ile birlikte Türkistan; Türkistan ile birlikte Ahmet Yesevi Üniversitesi büyümektedir. Yeni sayımızın, bu gelişmelerden heyecan duyan tüm okuyucularımıza ve yazarlarımıza faydalı olmasını temenni eder, saygılar sunarım.

Prof. Dr. Fırat Purtaş

Yayın Yönetmeni

Dear Readers,

We are glad to deliver the 95th issue of *bilig* to you. In this issue, we make available to you 10 original articles that reflect the accumulation of the Turkic world in different fields of social sciences, from literature to philosophy, history to archeology, from economics to international relations. Considering the richness of the subjects as well as the variety of authors, it is seen that *bilig* is a publication that meets the claim of being a social sciences journal of the Turkic world.

While preparing this issue, instead of publishing a great number of articles, attention has been paid to selecting a small number of articles of high quality. In order to increase the quality and the impact power of *bilig*, which started to be published in 1996 and scanned in SSCI since 2008, the articles are emphasized on quality rather than quantity. Our university is named after Hoca Ahmet Yesevi, one of the pioneers of the Turkish renaissance and also is the symbol of the friendship between Turkey and Kazakhstan and *bilig* is also an important tool for our university to be recognized. Thus, it makes it mandatory to improve the position of our journal.

As it is known, Ahmet Yesevi University the Board of Trustees of which is located in Ankara, main campus of it is in Turkistan, Kazakhstan. Declared as the spiritual capital of the Turkic world, Turkistan was transformed into a state center in 2018. In Turkestan, where new buildings are built feverishly and turned into a construction site, the international airport and many culture-arts complexes have already been opened. Nursultan Nazarbayev, who has given great importance to the development and improvement of Turkestan since the independence of Kazakhstan, is the architect of modern Turkestan. As Nazarbayev stated, the establishment of the International Turkish-Kazakh University named after the Saint Sultan in 1992 was a turning point during the restructuring process in Turkestan.

President Recep Tayyip Erdoğan, as president, started his first visit to Kazakhstan in 2015 from Turkestan and received the title of honorary professor of Ahmet Yesevi University. In his speech at Ahmet Yesevi University, President Erdoğan emphasized that the university should not remain as any higher education institution due to both its name and its geography. In line with this ideal, Ahmet Yesevi University has served as the locomotive in the transformation of Turkestan with its physical infrastructure, qualified and pioneering education staff, graduate students, education programs integrated with society, extrovert and competitive management approach.

Ahmet Yesevi University has formed the basis for restructuring in Turkestan with its education-training-research activities for more than a quarter of a century. Chairman of the Board of Trustees, Prof. Dr. Muhittin Şimşek, stated that the university will fulfill its responsibilities in the coming period, considering the accelerated infrastructure and development move in the past three years, and thus it will progress towards becoming the most modern university in Kazakhstan regarding its physical and technological infrastructure. The most powerful scientific platform of the Turkic world in the field of social sciences, *bilig* will continue to contribute to these sacred efforts as a member of the Yesevi family.

Turkestan is growing with Ahmet Yesevi University; Ahmet Yesevi University is growing with Turkestan. I wish our new issue would be beneficial to all our readers and writers who are excited about these developments.

Best Regards,

Prof. Dr. Fırat Purtaş
Editor in Chief

Дорогие читатели,

Мы рады представить вам 95-й выпуск журнала «Билиг». В этом выпуске мы публикуем 10 оригинальных статей, отражающих достижения тюркского мира в различных областях социальных наук, от литературы до философии, от истории до археологии, от экономики до международных отношений. Учитывая богатство тем, а также разнообразный состав авторов, можно сказать, что «Билиг» - это издание, отвечающее требованиям к журналу по общественным наукам тюркского мира.

При подготовке этого номера было отдано предпочтение небольшому количеству статей, обладающих высоким научным качеством. Упор на качество, а не на количество, делается с тем, чтобы повысить влияние нашего издания, которое выходит с 1996 года и индексируется в SSCI с 2008 года. Следует сказать, что это является обязательным условием для журнала, ставшего визитной карточкой университета, носящего имя Ходжа Ахмеда Ясави, важнейшего лидера тюркского ренессанса, и являющегося олицетворением дружбы между Турцией и Казахстаном.

Как известно, главный кампус Университета Ахмета Ясави, Полномочный совет которого работает в Анкаре, находится в Туркестане, Казахстан. Объявленный духовной столицей тюркского мира, Туркестан в 2018 году приобрел статус центра акимата. Город за короткое время украсился новостройками, здесь уже открыт международный аэропорт и многие объекты культуры и искусства. Нурсултан Назарбаев, с момента обретения Казахстаном независимости придающий большое значение развитию Туркестана, является архитектором современного Туркестана. Как заявил Назарбаев, создание в 1992 году Международного турецко-казахского университета имени Ходжа Ахмеда Ясави стало поворотным моментом в процессе обновления в Туркестане.

Президент Реджеп Тайип Эрдоган в 2015 году свой первый визит в Казахстан в качестве президента начал из Туркестана, где получил звание почетного профессора Университета Ахмета Ясави. В своем выступлении в университете президент Эрдоган подчеркнул, что имя университета и его географическое положение обязывают его не оставаться в ряду обычных высших учебных заведений. В соответствии с этим идеалом, Университет Ахмета Ясави с его физической инфраструктурой, квалифицированным и новаторским педагогическим составом, выпускниками, интегрированными с обществом образовательными программами, открытым и конкурентоспособным подходом к управлению выступил локомотивом в преобразовании Туркестана.

Вот уже более четверти века Университет Ахмета Ясави благодаря своей образовательной, учебной и исследовательской деятельности является основой обновления в Туркестане. Председатель Попечительского совета профессор Мухиттин Шимшек заявил, что, с учетом ускоренных темпов развития инфраструктуры за последние три года, университет в предстоящий период будет выполнять свою миссию, постепенно превращаясь в самый современный вуз в Казахстане. Журнал «Билиг», который является самой мощной научной платформой тюркского мира в области социальных наук, как часть университета Ахмета Ясави будет продолжать вносить свой вклад в эти священные усилия.

Туркестан развивается вместе с Университетом Ахмета Ясави, а Университет растет вместе с Туркестаном. Я надеюсь, что новый выпуск журнала будет полезен всем нашим читателям и авторам, которых вдохновляют эти изменения.

Профессор Фырат Пурташ

Главный редактор